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اسما پورزنگی آبادی 

در   98 سال  از  که  کرمان  گردشگری 
بهبود  به  امیدی  رکود فرو رفته، همچنان 

ندارد. 
دولتی،  آمارهای  به  بنا  امسال،  نوروز 
ورودی مسافران به استان 20 درصد افزایش 
بازدیدکنندگان  شمار  لحاظ  از  و  داشته 
اماکن گردشگری، کرمان جزو پنج استان 
برتر قرار گرفت. مسعود دهقانی مدیرعامل 
براساس  اما  آژانس هواپیمایی جنوب شرق 
می گوید  کرده اند،  برگزار  که  تورهایی 
بوده  پارسال  حد  در  نوروزی  گردشگری 
صاحبان  برخی  از  همچنین،  او  است. 
رضایت بخش  را  اوضاع  که  شنیده  هتل ها 
اشغالی در حد  ندانسته اند چرا که ضریب 
دهقانی  البته  داشته اند.  درصد   60،70
بیش تر  شاید  که  می دهد  را  احتمال  این 
مسافران ورودی به کرمان، عبوری بوده اند.

چشم انداز  اینکه  به  پاسخ  در  او، 
می بینید؟  چطور  را  امسال  گردشگری 
گردشگری  رشد  به  که  می کند  تصریح 
نشانه هایی  براساس  و  نیست  خوش بین 
حتی  رکود  می دهد  احتمال  می بیند،  که 
سنگین تر از گذشته نیز بشود و این یعنی 
بیکاری گسترده در استان و از دست دادن 
بخش دیگری از فرصت های کرمان در بازار 

پررقابت گردشگری کشور. 
فعالان  از  یکی  که  او  با  گفت وگو 
باسابقۀ گردشگری استان است را در ادامه 

می خوانید.

گردشگری  وضعیت  دهقانی،  آقای 
ارزیابی  چطور  را  کرمان  نوروزی 
رشد  از  دولتی  آمارهای  می کنید؟ 
خبر  گردشگران  و  مسافران  ورودی 

می دهد. شما تحلیل تان چیست؟
نبود.  بد  نوروز  در  کرمان  گردشگری 
تعداد مسافرانی که به کرمان سفر کردند، 
آمارها  بود.  گذشته  سال  حد  در  تقریبا 
که  است  میراث فرهنگی  خود  اختیار  در 
انجام  را  گردشگری  اماکن  از  آمارگیری 
برگزار  روزه ای  یک  تورهای  ما  می داد، 
می کردیم که براساس آن، می توانم بگویم 

که وضعیت در حد سال گذشته بود.
ورودی  افزایش  از  دولتی  آمارهای  اما 
اماکن  از  بازدید  افزایش  و  مسافران 
این  می دهد.  خبر  استان  گردشگری 
از فعالان  افزایش برای شما به عنوان یکی 

گردشگری محسوس بود؟
از  تعدادی  صاحبان  اظهارات  براساس 
هتل ها که با آن ها صحبت کردم متاسفانه 
چندان وضعیت اقامت رضایت بخش نبوده 
است. ضریب اشغال بسیاری از هتل ها در 
از  پایین تر  و  درصد  و 70  درصد  حد 60 
مسافرانی  این  شاید  است.  بوده  قبل  سال 
بوده،  افزایشی  آمارشان  می شود  گفته  که 
تورهای  براساس  بودند.  عبوری  و  گذری 
و  لوت  برای  ما  که  روزه  دو  و  روزه  یک 
برگزار کردیم، وضعیت  بم،  ارگ  و  شهداد 

مثل پارسال بود. 
را  امسال  گردشگری  چشم انداز 
چطور می بینید؟ فکر می کنید امسال 

رکود  در  استان  گردشگری  همچنان 
می ماند؟ رکود تشدید می شود یا رشد 

گردشگری آغاز می شود؟
استان  رونق گردشگری  به  من چندان 
کرمان  بود  قرار  امسال  نیستم.  خوش بین 
شرکت  برلین  گردشگری  نمایشگاه  در 
کند، اما به این نتیجه رسیده ایم که رفتن 
اروپایی  وقتی کشورهای  است  بی فایده  ما 
دارند به اتباع خود توصیه می کنند که به 
ایران سفر نکنند. تحریم های خارجی وجود 
تصمیمات  یکسری  با  هم  خودمان  دارد، 
درست  داخلی  تحریم های  داریم  نابه جا، 
می آید،  ایران  به  که  توریستی  می کنیم. 
باید پول نقد با خودش بیاورد. وقتی وارد 
خانواده اش  با  ارتباط  برای  شد،  کشور 
شرکت های  طرفی  از  است،  قطع  واتسپ 
یک  امسال  نمی کنند.  بیمه  را  او  بیمه 
در  اما  است  ایرانی  که  داشتم  میهمان 
آمریکا زندگی می کند. می گفت که یکی از 
همکارانم بسیار علاقه مند به سفر به ایران 
بوده ولی به او گفته شده که به آمریکایی ها 
ویزا داده نمی شود. یعنی توریستی که همۀ 
به  بخواهد  و  بپذیرد  هم  را  محدودیت ها 
وجود  برایش  موانعی  باز  کند،  سفر  ایران 
می توانیم  چطور  وضعیت،  این  با  دارد. 
باشیم؟  خوش بین  گردشگری  رشد  به 
باید  می کنند  تصمیم گیری  که  مسئولانی 
بدانند کسانی که در زمینۀ گردشگری کار 
و علاقه شان  دلیل عشق  به  تنها  می کنند 
و  هتل  ها  کار  وگرنه  است،  حرفه  این  به 
دفاتر خدمات مسافرتی دیگر هیچ توجیه 
اقتصادی ندارد و نیاز به حمایت و همراهی 
دارند. گردشگری در تمام دنیا بعد از کرونا 
رونق گرفته اما ما متاسفانه داریم پس رفت 

می کنیم. 
که  است  این  شما  پیش بینی  پس 
رکود گردشگری استان امسال تشدید 

می شود. درست می گویم؟
همان طور که در کل کشور رکود تشدید 
و  نیست  جدابافته  تافتۀ  کرمان  می شود، 
و  می شود  تشدید  هم  ما  استان  در  رکود 
مگر  شد،  خواهد  گذشته  از  بدتر  شرایط 
و  کند  تغییر  کشور  کل  در  اوضاع  اینکه 

تصمیمات درستی گرفته شود.
اولویت گردشگری استان را در سال 
جاری چه می دانید؟ در گذشته بیش تر 
تاکید داشتید. هنوز  پرواز خارجی  بر 

همین موضوع را اولویت می دانید؟
خاص  شرایط  خارجی  پرواز  راه اندازی 

خود را دارد و تابعی از شرایط کشور است. 
که  فرودگاه ها  از  بسیاری  حاضر،  حال  در 
پرواز داشتند، دارند پروازها را لغو می کنند. 
در کرمان، اتفاق خوبی که افتاده این است 
استاندار  سوی  از  که  پیگیری هایی  با  که 
فرودگاه های  محترم  مدیرکل  و  محترم 
استان انجام شد، پروازهای کرمان به تهران 
و دیگر مسیرها افزایش یافت و شرکت های 
هواپیمایی زیادی ورود کردند و این شرایط 
و  که وضعیت حمل ونقل  است  امیدبخش 

جابه جایی مسافر راحت تر انجام شود. 
دارند  از شهرها  بسیاری  می گویید 
در  یزد  اما  می کنند  لغو  را  پروازها 
همسایگی کرمان، همین چند ماه پیش 
بود که شرکت هواپیمایی »یزد ایر« را 

راه اندازی کرد.
مسیرهای  در  پرواز  ایر،  یزد  شرکت 
به  بنده  اشارۀ  می دهد،  انجام  را  داخلی 
پروازهای خارجی بود که متاسفانه در حال 
مسیرهای  در  است.  افول  به  رو  و  کاهش 
داخلی، به هر حال، مردم نیاز دارند و پرواز 
که  بگویم  را هم  این  البته  انجام می شود. 
بیش تر  هواپیماهای  تحریم ها،  به  توجه  با 
زمین گیر  داخلی  هواپیمایی  شرکت های 
هواپیما  با کمبود  دلیل،  به همین  و  شده 
مواجهیم و رفت وآمد در مسیرهای داخلی 

نیز با مشکلاتی مواجه شده است.  
برای اینکه گردشگری کرمان تکانی 
سطح  در  اقدامات  از  بخشی  بخورد، 
چه  استان  در  انجام شود.  باید  کشور 

باید کرد؟
اینکه ظرفیت های  نداریم جز  راهی  ما 
زمینه  این  در  کنیم.  برجسته  را  کرمان 
مثلا  بگیریم  نظر  در  را  دورنمایی  می توان 
کرمان 1403 و تمام دستگاه ها و نهادها و 
هم  دست  به  دست  اقتصادی  شرکت های 
تورهای  کنند،  معرفی  را  کرمان  و  بدهند 
نمایشگاه های  در  شود،  تعریف  مختلف 
جشنواره های  و  کنیم  شرکت  گوناگون 

گوناگون در آن تاریخ تعریف شود. 
را  ظرفیت ها  می توان  طریق،  این  از 
چه  استان  بدانند  همه  تا  کرد  برجسته 
جاذبه های طبیعی و تاریخی دارد. متاسفانه 
کرمان هنوز برای بسیاری از مردم ناشناخته 

است.
نهادهای  از  یکی  شهرداری 
گردشگری  حوزۀ  در  تاثیرگذار 
شهرداری  عملکرد  به  امسال،  است. 
در  شهر  آماده سازی  برای  کرمان 
شما  شد.  وارد  زیادی  انتقادات  نوروز 
شهرداری  عملکرد  از  ارزیابی تان 

چیست؟ 
متاسفانه این رسم در شهرداری کرمان 
را  انجام شود  باید  اقداماتی  که  رایج شده 
می کنند.  موکول  سال  آخر  روزهای  به 
پایانی سال، جدول ها رنگ آمیزی  روزهای 
می شود، شست وشو در روزهای آخر انجام 
می شود، سفره های هفت سین در بسیاری 
مناطق نصب نشد یا نیمه کاره ماند. کارها به 
روزهای آخر موکول می شود و چون فرصت 
اساسی  و  بنیادین  کار  ندارد،  وجود  کافی 
اقداماتی  صورت نمی گیرد و همه چیز در 

سطحی خلاصه می شود. 

معاون فرهنگی شهردار کرمان:
میراث فرهنگی بازارچۀ 

صنایع دستی قلعه محمود را 
برگزار نکرد

گروه جامعه: معاون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهردار کرمان در جمع خبرنگاران دربارۀ اینکه چرا 
بازار  در  صنایع دستی  بازارچۀ  امسال  نوروز  ایام  در 
قلعه محمود برگزار نشد؟ گفت: »طبق روال هر سال، 
سازمان میراث فرهنگی بازارچه های صنایع دستی در 
ایام نوروز را برگزار کرد. در شهر کرمان، در گذشته، 
می شد  برگزار  مویدی  یخدان  محل  در  بازارچه  این 
امسال اما گفتند در بازار قلعه محمود برپا می شود ما 
با این پیشنهاد موافق نبودیم چون عرض کم  البته 
مناسب  ابعاد  آن  با  بازارچه ای  برگزاری  برای  بازار، 

نیست«.
ما  وجود،  این  »با  افزود:  شیخ شعاعی  عبدالرضا 
تصمیم گیری  حوزۀ  در  گفتیم  و  نداشتیم  دخالتی 

میراث فرهنگی است«.
وی با اشاره به برگزار نشدن این بازارچه ادامه داد: 
»ما هم نمی دانیم چرا بازار قلعه محمود برای برگزاری 
بازارچه انتخاب شد و نمی دانیم چرا بازارچه را برگزار 
نداشتیم که  برنامه ای  اضافه کرد: »ما  نکردند«. وی 

در ایام نوروز بازارچه ای در این محل داشته باشیم«.
صنایع دستی  بازارچه های  در  اینکه  بیان  با  وی 
واقع در بازار قلعه محمود گاهی محصولات غیرکرمانی 
ارائه می شود و گاهی محصولات کیفیت کافی ندارند، 

تاکید کرد: »این بازارچه ها به اصلاحاتی نیاز دارد«.
فردای کرمان،  از  نقل  به  استقامت  گزارش  به 
نشست  این  در  اظهاراتش  ادامۀ  در  شیخ شعاعی 
خبری که سه شنبه 22 فروردین ماه برگزار شد، گفت: 
فعالیت  با  بازارچۀ خوبی  »امیدواریم در سال جاری 

بیش از یک روز در هفته داشته باشیم«.
معاون شهردار کرمان اظهار کرد: »از آن جایی که 
بازارچۀ  به  نیاز  کرمان شهر ملی صنایع دستی است 
ثابت داریم. فروشگاه سی سی در پی قرارداد با موسسه 
خوبی  عملکرد  اما  بود  شده  فعال  امید  کارآفرینی 
موسسه  به  گذشته  سال  »در  افزود:  وی  نداشت«. 
دهند  انجام  را  اصلاحات  تا  دادیم  مهلت  ماه  چهار 
اما انجام ندادند بنابراین، تصمیم گرفتیم فروشگاه از 
موسسه پس گرفته شود و شهرداری به عنوان مسئول 
دبیرخانه شهر صنایع دستی بازارچۀ ثابتی را در این 

محل واقع در پارک مشاهیر برگزار کند«.
در  که  تصمیمی  پی  در  »اما  داد:  ادامه  وی 
به  دیگر  ماه  چهار  شد  قرار  شد،  گرفته  استانداری 
آن موسسه مهلت داده شود که پایان تیرماه به اتمام 

می رسد و تکلیف این فروشگاه مشخص می شود«.

کاهش مشارکت صنایع و 
معادن کرمان در 

تامین هزینه های مراکز بهزیستی
کرمان  استان  بهزیستی  مدیرکل  جامعه:  گروه 
و  خیران  کمک  به  نیازمند  هدف  »جامعۀ  گفت: 
نیکوکاران در استان کرمان، حدود 60 هزار معلول، 
10 هزار پرونده مربوط به سرپرستان خانوار و 4۵00 
پرونده مربوط به کودکان بدسرپرست و بی سرپرست، 

کودکان کار و خیابانی و ... هستند«.
علیرضا وحیدزاده افزود: »حدود 70 کودک صفر 
نگهداری  کرمان  مادر  شیرخوارگاه  در  سال  سه  تا 
هزینه های  از  »بخشی  داد:  ادامه  وی  می شوند«. 
مراکز بهزیستی توسط دولت، بخشی از سوی صنایع 
و معادن و بخشی توسط خیران و خانواده ها تامین 
می شود که در شرایط کنونی سهم خانواده ها تقریبا 
صفر شده و عملا مشارکت ندارند و صنایع و معادن 
نیز مانند قبل مشارکت ندارند و در حال حاضر هزینۀ 

دولتی و همراهی خیران را داریم«.
به نقل از ایسنا کرمان، وحیدزاده 17 فروردین ماه 
در گردهمایی خیّران و پزشکان همکار با بهزیستی 
استان کرمان در محل شیرخوارگاه مادر با اشاره به 
بازپیوند 118 نفر از کودکان این مرکز به خانواده ها 
افزود: »متاسفانه به دلیل اعتیاد مادران، درصد زیادی 
از کودکان اعتیاد دارند و سالیانه عدد زیادی صرف 

هزینه های درمان می شود«.
و  بی سرپرست  »کودکان  کرد:  اضافه  وی 
بدسرپرست تا 18 سالگی در مراکز مختلف بهزیستی 
در  می توانند  سن  این  از  بعد  و  می شوند  نگهداری 

جامعه زندگی عادی داشته باشند«.

رئیس حوزه هنری استان آخرین 
وضعیت پروژه را تشریح کرد؛ 

بازسازی سینما نور کرمان
در نیمۀ راه

نور  سینما  قدیمی  بنای  بازسازی  جامعه:  گروه 
کرمان که قرار بود تا شهریورماه سال گذشته به پایان 
برسد، بنا به گفتۀ رئیس حوزه هنری، در حال حاضر، 

۵0 درصد پیشرفت دارد.
این سینما در فاصلۀ نزدیکی از میدان ارگ و بازار 
تاریخی شهر کرمان واقع شده است و یکی از بناهایی 
است که چند نسل مردم کرمان با آن خاطرۀ مشترک 
آن  چراغ  از حدود سال 83  اما،  وجود  این  با  دارند. 
خاموش مانده و متروکه به حال خود رها شده و بنای 
در  سینما  این  مالکیت  بود.  دیده  جدی  آسیب  آن 
بهمن ماه سال  از  و  است  کرمان  هنری  اختیار حوزه 

1400 پروژۀ بهسازی آن آغاز شده است.
آخرین  دربارۀ  فروردین ماه،   20 اسدی،  مجتبی 
وضعیت این پروژه توضیح داد: »اخیرا درگیر مشکلات 
حقوقی و قضایی و معارض در ارتباط با ملک سینما 
به  سینما  حقوقی  مشکلات  تا  پیگیریم  و  شده ایم 
برقرار  رضایت  و  شود  برطرف  مسالمت آمیز  صورت 
باشد که امیدواریم هر چه سریع تر این مشکلات هم 

برطرف شود و حق الناسی بر گردن کسی نباشد«.
نهادهای  همکاری  با  بود  »قرار  کرد:  اظهار  وی 
زمانی  برسد؛  اتمام  به  بازسازی  کار  ماهه   9 استان 
که وارد پروژه شدیم، سبک سازی ساده در مدت سه 
ماه انجام شد اما از آن جایی که ساختمان این سینما 
براساس اسناد تاریخی حدود 70 سال قدمت دارد و 
احتمالی  حوادث  بروز  از  تا  می شد  مقاوم سازی  باید 

پیشگیری شود«.
تایید  مورد  مقاوم سازی  نقشۀ  اینکه  بیان  با  وی 
»تاکنون  گفت:  است،  گرفته  قرار  نظارتی  نهادهای 
حدود 7۵0 میلیون تومان در این پروژه هزینه شده 
است و برای تکمیل کار مبلغ حدود 10 میلیارد تومان 

برآورد شده است«.
اسدی اضافه کرد: »برای تامین اعتبار اتمام پروژه 

به کمک مسئولان استان کرمان نیاز داریم«.
اظهاراتش  ادامۀ  از تسنیم کرمان، وی در  نقل  به 
روند  از  نیز  کرمان  استاندار  فداکار  »آقای  گفت: 
بازسازی سینما بازدید داشتند و مشکلات این پروژه 

بیان شد«.
کار  درصد   ۵0 حدود  »تاکنون  افزود:  اسدی 
در  امیدوار هستیم  و  انجام شده  بازسازی  و  فیزیکی 

سال 1402 کار سرعت داده شود«. 

انتخاب روسای کمیته های 
هفتگانۀ شورای روابط  
عمومی های کرمان 

هیأت  جلسۀ  نخستین  برگزاری  با  جامعه:  گروه 
عمومی های  روابط  هماهنگی  شورای  سومین  رئیسۀ 
استان کرمان، روسای کمیته های هفتگانه ذیل شورا 

مشخص شدند.
رئیس  به عنوان  تقی زاده  عباس  اساس،  این  بر 
شورای کمیته پژوهش، نوآوری و افکارسنجی، موسی 
تبلیغات،  و  فرهنگی  کمیته  رئیس  به عنوان  سالاری 
و  اطلاع رسانی  کمیته  رئیس  به عنوان  ثمری  محمد 
رئیس  عنوان  به  جنگجوی  فهیمه  و  مجازی  فضای 

کمیته آموزش انتخاب شدند.
رئیس  به عنوان  امیرمحمدی  حمزه  همچنین 
سعید  شاخص ها،  تعیین  و  عملکرد  ارزیابی  کمیته 
صادقی به عنوان رئیس کمیته امور بین الملل و علیرضا 
ابوالحسنی به عنوان رئیس کمیته اجرایی، امور اعضاء 

و رفاهی انتخاب شدند.
کرمان،  استانداری  اطلاع رسانی  پایگاه  از  نقل  به 
روابط  هماهنگی  شورای  دورۀ  سومین  انتخابات 
حضور  با  اسفندماه   14 کرمان  استان  عمومی های 
مدیران روابط عمومی سازمان ها، ادارات کل، نهادها، 
شرکت ها، شهرداری ها، دانشگاه ها و موسسات دولتی 
بازرس و  نفر  رئیسه، یک  برگزار و هفت عضو هیأت 

یک نفر خزانه دار برای مدت دو سال مشخص شدند.
روابط  شورای  انتخابات  دورۀ  اولین  است،  گفتنی 
 9 محوریت  با  نیز  استان  شهرستان های  عمومی 
سیرجان،  جیرفت،  شهربابک،  کرمان،  در  فرمانداری  

زرند، بم، رفسنجان، بافت و کهنوج برگزار شد.

»محمدصالح  اثر  فرهنگ وهنر:  گروه 
به  کرمانی  کارتونیست  رزم حسینی«، 
پیدا  راه  ما«  میان  در  »پیکاسو  نمایشگاه 
کرد. در این نمایشگاه که به بهانۀ پنجاهمین 
برزیل  کشور  در  پیکاسو  مرگ  سالگرد 
برگزار شد، بیش از 220 طراحی از حدود 
به نمایش گذاشته شد.  3۵ کشور جهان، 

متولد  رزم حسینی،  استقامت،  گزارش  به 
روابط عمومی  در  شاغل  و  کرمان   13۵8
در  تاکنون  که  است  سرچشمه  مس 
جشنواره های متعدد ملی و بین المللی موفق 
به دریافت جایزه شده یا آثارش در کتاب 
 جشنواره های داخلی و خارجی منتشر شده

 است. 

خبر دهقانی مدیرعامل آژانس هواپیمایی جنوب شرق:

رکودگردشگریاستانتشدیدمیشود

راهیابی اثر کارتونیست کرمانی
 به نمایشگاه »پیکاسو در میان ما« 

خبر
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 از شرکت در نمایشگاه گردشگری برلین منصرف شدیم          گردشگری نوروزی امسال در حد پارسال بود


